

شروط النشر في مجلة جامعة تشرين للبحوث والدراسات العلمية

مجلة جامعة تشرين للبحوث والدراسات العلمية مجلة علمية فصلية محكمة تتضمن البحوث والدراسات العلمية في الاختصاصات كافة، وبحوث المراجعة العلمية، والعروض النقدية لكتب الاختصاص، وتصدر عن جامعة تشرين في ست سلاسل:

1- سلسلة الآداب والعلوم الإنسانية

2- سلسلة العلوم الأساسية

3- سلسلة العلوم البيولوجية

4- سلسلة العلوم الهندسية

5- سلسلة العلوم الصحية

6- سلسلة العلوم الاقتصادية والقانونية

تنشر المجلة البحوث المبتكرة في أحد العلوم المذكورة أعلاه باللغة العربية مع ملخص باللغة الإنكليزية أو الفرنسية، ويمكن نشرها بإحدى اللغتين الإنكليزية أو الفرنسية مع ملخص باللغة العربية، على أن تتحقق الشروط الآتية:

1- يجب أن يكون البحث المقدم للنشر جديداً، ولم يُنشر من قبل، ويجب ألا يكون مقدماً للنشر لأية مجلة أو مؤتمر في الوقت نفسه. ولم يسبق أن رُفض نشره في أية مجلة أو مؤتمر.

2- يملأ الباحث استمارة خاصة موقعة منه ومن رئيس الجهة التي يعمل لديها وممهورة بخاتمها الرسمي، ويقدم الباحث بهذه الاستمارة مع نسخ البحث. يحصل الباحثون على الاستمارة من مقر المجلة أو من موقعها على

الانترنت: www.tishreen.edu.sy

3- ترسل إلى المجلة ثلاث نسخ من البحث، اثنتان منهما مغفلتان من اسم الباحث، مطبوعة بوساطة الكمبيوتر على ورق قياس A4 على وجه واحد، (الخط Simplified Arabic، قياس 12 وتباعداً الأسطر مفرد للنص. 16، 14 أسود للعنوان الرئيسي والعناوين الفرعية. الهوامش 3 سم من كل طرف. وتُدْرَج الأشكال والجداول والصور إلكترونياً في مواقعها ضمن النص). ويجب ألا يزيد عدد صفحات البحث على 20 صفحة، بما فيها الأشكال والصور والجداول والمراجع. وتُقبَل الحواشي السفلية.

تخضع البحوث لتحكيم سرّي لتحديد صلاحيتها للنشر. ولا تُعاد الأبحاث إلى أصحابها سواء قُبِلت للنشر أم لم تُقبَل.

4- يُرتَّب البحث على النحو الآتي:

عنوان البحث - اسم الباحث ومرتبته العلمية وعنوانه - ملخص - مقدمة تتضمن أهمية البحث وأهدافه - مواد وطرائق البحث (أو منهجية البحث) - النتائج والمناقشة - الاستنتاجات والتوصيات - المراجع. ويجب أن يشير الباحث في المقدمة، أو أي مكان آخر مناسب، إلى مكان إجراء البحث وفترة تنفيذه.

5- يجب أن يحتوي البحث على ملخصٍ وافٍ بحدود (100-150) كلمة على الأكثر باللغة المكتوب فيها البحث (عربية، إنكليزية، فرنسية)، وملخصٍ وافٍ أيضاً بحدود (100-150) كلمة على الأكثر باللغة العربية إذا كان البحث مكتوباً باللغة الإنكليزية أو الفرنسية. يُكتَب على صفحة الملخص عنوان البحث واسم الباحث وعنوانه ومرتبته العلمية، وتضاف في نهاية الملخص كلمات مفتاحية (Key words). ويُكتَب الملخصان على صفتين مستقلتين.

6- يُذكر مرة واحدة في البحث المصطلح العلمي باللغة العربية وبجانبه المصطلح باللغة الإنكليزية أو الفرنسية عند وروده أول مرة، ويُكتفى بعد ذلك بكتابته باللغة العربية.

- 7- يجب ترقيم الأشكال والصور حسب ورودها ضمن البحث بين قوسين صغيرين ()، وتوضع دلالاتها تحت الش كل
- (الخط 10 Bold Simplified Arabic). كما تُرقم الجداول بالأسلوب نفسه، وتوضع دلالاتها فوق الجداول.
- 8- بعد قبول البحث للنشر في المجلة، يقدّم الباحث نسخة من البحث بشكله النهائي مرفقةً بنسخة إلكترونية مطابقة لها (على CD) إلى المجلة. ثم يحصل الباحث على الوثيقة الرسمية بقبول بحثه للنشر في المجلة.
- 9- في حال قبول البحث للنشر في مجلة جامعة تشرين يجب عدم نشره في أي مكان آخر تحت طائلة المسؤولية القانونية.
- 10- يحصل كل من الباحث والمشاركين بالبحث على نسخة من عدد المجلة الذي يُنشر فيه البحث.

11- المراجع:

يوضع ثبت المراجع في آخر البحث، وفق ترتيب تسلسل أرقام ورودها في النص، أو وفق الترتيب الهجائي لأسماء المؤلفين إذا وردت بالأسماء ضمن النص. وتوضع الحواشي في أسفل صفحات النص.

توضع أرقام المراجع ضمن النص بين قوسين متوسطين []، أو تُكتب المراجع ضمن النص على الشكل الآتي:

(حكيم، 1975)، (Brown، 1975).

وتُكتب المراجع في نهاية البحث كما يلي:

• إذا كان المرجع كتاباً أجنبياً:

الكنية بالأحرف الكبيرة، تتبعها فاصلة، الحرف الأول من الاسم تتبعه نقطة. الحرف الأول من الاسم المتوسط تتبعه نقطة. إذا تعدد المؤلفون، يُفصل بين أسمائهم بفاصلة منقوطة (؛)، عنوان الكتاب أو البحث بالحرف المائل وتتبعه نقطة. الطبعة (ثانية، ثالثة...) وتتبعها فاصلة، دار النشر وتتبعها فاصلة، بلد النشر وتتبعه فاصلة، سنة النشر وتتبعها فاصلة، عدد الصفحات وتتبعها نقطة.

مثال على ذلك:

TODD, D. K. *Groundwater Hydrology*. 2nd. ed., John Willey & Sons, Inc New York & London, 1980, 508.

* إذا كان المرجع كتاباً عربياً يُتبع الأسلوب نفسه في كتابة المراجع الأجنبية، غير أنّ اسم الكاتب لا يُختصر.

* إذا كان المرجع بحثاً منشوراً في مجلة باللغة الأجنبية:

يضاف بعد الكنية والاسم عنوان البحث بالحرف المائل، وتتبعه نقطة- اسم المجلة وبلد النشر ويتبعه فاصلة - المجلد والعدد (كتابة مختزلة) وبعدها فاصلة - وسنة النشر، أرقام الصفحات الخاصة بالبحث ضمن المجلة.

مثال على ذلك:

MAHOWALD, M. *The Image of Jim the EHP Sequence*. *Annals of Mathematics U. S. A.* Vol. 166, N°. 1, 1982, 65-112.

* إذا كان المرجع بحثاً منشوراً في مجلة باللغة العربية، يُتبع الأسلوب نفسه في كتابة المراجع المنشورة في المجلات الأجنبية. غير أنّ اسم المجلة واسم الكاتب يكتبان من دون اختصار.

مثال على ذلك:

جواهري، محمد زهير. *التدابير العلاجية في الألام الرأسية*، المجلة الطبية العربية. نقابة الأطباء في القطر العربي السوري، العدد السادس والثمانون، 1985، 54-59.

* وإذا كان المرجع من موقع إلكتروني، يُضاف تاريخ المطالعة وتتبعه نقطة، ثم يُكتب العنوان الإلكتروني كاملاً بين الإشارتين

AUSTEN, J. *Pride and Prejudice*, ed. Henry Churchyard, 1996, 10 Sept. 1998.

<<http://www.pemberley.com/janeinfo/pridprej.html>>

- الأبحاث المنشورة في المجلة تعبر عن آراء الكتاب أنفسهم، ولا تعبر بالضرورة عن آراء هيئة التحرير.
- يخضع ترتيب المواد لاعتبارات فنية طباعية.

تتم جميع المراسلات باسم:

Terms of Publication in *Tishreen University Journal* for Research and Scientific Studies

Tishreen University Journal for Research and Scientific Studies and Scientific is a refereed quarterly that publishes studies and scientific research in all fields of knowledge as well as review articles and book reviews. The Journal is published by Tishreen University in six series:

1. **Arts and Humanities Series**
2. **Basic Sciences Series**
3. **Biological Sciences Series**
4. **Engineering Sciences Series**
5. **Medical Sciences Series**
6. **Economic and Legal Sciences Series**

The journal publishes in Arabic original research papers related to any of the above mentioned sciences with an abstract either in English or French. It may also publish in either English or French with an abstract in Arabic. Submitted papers should meet the following terms:

1. Submitted research must be new and should not have been published before or is not under consideration for publication by any other journal or conference at the same time; it should not have been rejected by any other journal or conference either.
2. The researcher should attach with the copies of submitted research a form which must be filled in and signed by the researcher and certified and sealed by the head of the researcher's department. The form can be collected from the office of the journal or from its website on the Internet: www.tishreen.edu.sy
3. The researcher must submit three copies of the paper, two of which should be anonymous. They should be computer-typed on one side of A4 paper size. (The font used should be Simplified Arabic for research written in Arabic or Times New Roman for research written in English or French, size 12 and single space for the text, size 16 bold for the title, and 14 bold for subtitles. A three-centimeters margin should be left on both sides. Figures, tables and pictures should be electronically inserted in their place within the text). Number of pages should not exceed 20, including figures, tables, pictures and bibliography. Use of footnotes is accepted.

Submitted papers are anonymously refereed to determine their suitability for publication. Papers are not sent back to researchers whether accepted for publication or not.

4. The paper should be compiled in the following order:
Title of paper; name, academic rank, and address of researcher; abstract; introduction spelling out the importance and objectives of the research; methodology and material; results and discussion; conclusions and recommendations; and references. The researcher must mention in the introduction (or in any appropriate place within the text) the place where the research was done and the period it took to accomplish. A sufficient abstract of about 100-150 words at most should be included in the language in which the paper is written (Arabic, English, French); and a sufficient

abstract of about 100-150 words at most in Arabic if the paper is written in either English or French. The abstract must include the title of the paper as well as the name, academic rank, and address of the researcher. At the end of the abstract, a list of **keywords** should be provided. The two abstracts should be written on two separate sheets of paper and should precede the text of the paper.

5. The first time a scientific term is mentioned in Arabic, it should be followed by its equivalent in English or French; afterwards it is sufficient to use the Arabic version only.
6. Figures and pictures must be numbered and placed within small parentheses () according to their order within the text; and their significance should be explained below the figures in Simplified Arabic, size 10 bold (Time New Romans, size 10 bold). The same applies to tables, except that their significance should be explained above the tables.
7. Once the paper is accepted for publication in the journal, the researcher must provide the journal with a copy of the paper in its final version, together with an exact electronic copy on a CD, in order for the researcher to be given a document of acceptance for publication in the journal.
8. In case the paper is accepted for publication in *Tishreen University Journal*, it should not be published elsewhere; and breach of this term would render the researcher legally accountable.
9. The researcher and participants will each get a copy of the issue in which the paper is published.
10. **References:**

References are placed on a separate sheet of paper at the end of the work and ordered in accordance with the serial number given when first cited in the text, or according to the alphabetical order of their authors' family names if the names are given within the text. Footnotes are supplied. The numbers given to references are placed between medium-sized brackets [], or references are written within the text as follows: (Hakim, 1975), (Brown, 1975), etc.

References are written as follows:

- If the reference is a book written in a foreign language, its entry is arranged in this way:

Author's family name in capital letters followed by a comma; initials of the first and middle names each followed by a full stop; (if the book has more than one author, their names are separated by a semicolon); the title of the book in italics followed by a comma; edition (second, third ...) followed by a comma; publisher's name followed by a comma; place of publication followed by a comma; year of publication followed by a comma; and number of pages followed by a full stop. Example:

TODD, D. K. *Groundwater Hydrology*. 2nd ., John Willey & Sons, Inc New York & London, 1980, 508.

- If the reference is written in Arabic, the entry follows the same order of a book written in a foreign language.
- If the reference is a paper published in a journal in a foreign language, the entry should follow this order:
Author's family name in capital letters followed by a comma; initial of first name followed by a full stop; title of paper in italics followed by a full stop; name of the journal and place of publication followed by a comma; volume number (short form) followed by a comma; issue number (short form) followed by a comma; year of publication followed by a comma; and page numbers of the paper in the journal followed by a full stop. Example:

MAHOWALD, M. *The Image of Jim in EHP Sequence*. Annals of Mathematics U.S.A., Vol. 166, No. 1, 1982, 65-112.

- If the reference is a paper published in a journal in Arabic, the entry follows the same style of a paper written in a journal in a foreign language, except that the name of the author is not initialized and the title of the journal is not abbreviated. Example:

JOUAHYRI, Muhammad Zouher. *Remedial Measures of Headaches*, Arab Medical Journal, Association of Doctors in the Syrian Arab Republic, No. 86, 1985, 54-59.

- If the reference is online, date of access and network address are added, with the date followed by a full stop and the address bracketed. Example:

AUSTEN, J. *Pride and Prejudice*, ed. Henry Churchyard, 1996, 10 Sept. 1998. <<http://www.pemberley.com/janeinfo/pridprej.html> >

- * **Published material expresses the writers' own views and does not necessarily reflect the views of the editorial board.**
- * **Order of papers is subject to technical typing considerations.**

All forms of correspondence should be addressed to:
Editor-in-Chief, *Tishreen University Journal for Research and Scientific Studies*,
TISHREEN UNIVERSITY, Lattakia, SYRIA.
Telefax: 00963-41-416370
www.tishreen.edu.sy E. Mail: th-mag@scs-net.org

المدير المسؤول

الأستاذ الدكتور هاني شعبان رئيس جامعة تشرين

رئيس هيئة التحرير

الأستاذ الدكتور بسام حسن نائب رئيس جامعة تشرين لشؤون البحث العلمي والدراسات العليا

رئيس التحرير

الأستاذ الدكتور عصام محمد الدالي

هيئة تحرير سلسلة العلوم الأساسية	
قسم الرياضيات - كلية العلوم	أ. د. محمود عثمان
قسم الفيزياء - كلية العلوم	أ. د. جبور جبور
قسم الكيمياء - كلية العلوم	أ. د. هشام ابظلي
قسم الجيولوجيا - كلية العلوم	أ. د. أحمد محمد

أمين التحرير	الدكتور أمير درويش تفيحة
--------------	--------------------------

المدير المسؤول

الأستاذ الدكتور هاني شعبان رئيس جامعة تشرين

رئيس هيئة التحرير

الأستاذ الدكتور بسام حسن نائب رئيس جامعة تشرين لشؤون البحث العلمي والدراسات العليا

رئيس التحرير

الأستاذ الدكتور عصام محمد الدالي

هيئة تحرير سلسلة العلوم الاقتصادية والقانونية	
كلية الاقتصاد	أ. د. نور الدين هرمز
كلية الاقتصاد	أ. د. علي ميا
كلية الاقتصاد	أ. د. محمد عكروش

أمين التحرير	الدكتور أمير درويش تفيحة
--------------	--------------------------

المدير المسؤول

الأستاذ الدكتور هاني شعبان رئيس جامعة تشرين

رئيس هيئة التحرير

الأستاذ الدكتور بسام حسن نائب رئيس جامعة تشرين لشؤون البحث العلمي والدراسات العليا

رئيس التحرير

الأستاذ الدكتور عصام محمد الدالي

هيئة تحرير سلسلة الآداب والعلوم الإنسانية	
قسم اللغة العربية	أ. د. يعقوب بيطار
قسم اللغة العربية	أ. د. حكمت عيسى
قسم اللغة الانكليزية	أ. د. هيثم فرحات
قسم اللغة الفرنسية	أ. د. علي أسعد
قسم الفلسفة	أ. د. إبراهيم رزوق

أمين التحرير	الدكتور أمير درويش تفيحة
--------------	--------------------------

المدير المسؤول

الأستاذ الدكتور هاني شعبان رئيس جامعة تشرين

رئيس هيئة التحرير

الأستاذ الدكتور بسام حسن نائب رئيس جامعة تشرين لشؤون البحث العلمي والدراسات العليا

رئيس التحرير

الأستاذ الدكتور عصام محمد الدالي

هيئة تحرير سلسلة العلوم البيولوجية	
أ. د. علي زيدان	كلية الزراعة
أ. د. سليم راعي	كلية الزراعة
أ. د. سوسن سليمان	كلية الزراعة
أ. د. نديم حمود	كلية العلوم

الدكتور أمير درويش تفيحة	أمين التحرير
--------------------------	--------------

المدير المسؤول

الأستاذ الدكتور هاني شعبان رئيس جامعة تشرين

رئيس هيئة التحرير

الأستاذ الدكتور بسام حسن نائب رئيس جامعة تشرين لشؤون البحث العلمي والدراسات العليا

رئيس التحرير

الأستاذ الدكتور عصام محمد الدالي

هيئة تحرير سلسلة العلوم الصحية	
أ. د. محمد الخير	أمراض باطنة - كلية الطب
أ. د. أكثم قنجاوي	جراحة - كلية الطب
أ. د. عماد خياط	مخبر - كلية الطب
أ. د. فوز حسن	جلدية - كلية الطب
أ. د. معروف الخير	كلية الصيدلة
أ. د. هاشم داوود	كلية طب الأسنان

الدكتور أمير درويش تفيحة	أمين التحرير
--------------------------	--------------

المدير المسؤول

الأستاذ الدكتور هاني شعبان رئيس جامعة تشرين

رئيس هيئة التحرير

الأستاذ الدكتور بسام حسن نائب رئيس جامعة تشرين لشؤون البحث العلمي والدراسات العليا

رئيس التحرير

الأستاذ الدكتور عصام محمد الدالي

هيئة تحرير سلسلة العلوم الهندسية	
كلية الهندسة المدنية	أ. د. عادل عوض
كلية الهندسة التقنية	أ. د. أحمد صقر احمد
كلية الهندسة الميكانيكية والكهربائية	أ. د. عزت حسن
كلية الهندسة الميكانيكية والكهربائية	أ. د. حبيب محمود
كلية الهندسة المعمارية	أ.د. احمد سعيد قصاب

الدكتور أمير درويش تفيحة	أمين التحرير
--------------------------	--------------

Managing Editor:

Prof. Dr. Hani CHAABAN Rector of TISHREEN UNIVERSITY

Chairman of the editorial board:

Prof. Dr. Bassam HASAN Vice Rector of TISHREEN UNIVERSITY

Editor-in – chief:

Prof. Dr. Issam AL-DALI

Editorial Board	
Prof. Dr. Mahmud OTHMAN	
Prof. Dr. Jabbur JABBUR	
Prof. Dr. Hisham EBZALI	
Prof. Dr. Ahmed MOHAMMED	

Secretary	Dr. Amir Drwish TFIHA
------------------	------------------------------

Managing Editor:

Prof. Dr. Hani CHAABAN

Rector of TISHREEN UNIVERSITY

Chairman of the editorial board:

Prof. Dr. Bassam HASAN

Vice Rector of TISHREEN UNIVERSITY

Editor-in – chief:

Prof. Dr. Issam AL-DALI

Editorial Board
Prof. Dr. Nour Aldeen HIRMEZ
Prof. Dr. Ali MAIEA
Prof. Dr. Mohammed AKROUSH

Secretary	Dr. Amir Drwish TFIHA
------------------	------------------------------

Managing Editor:

Prof. Dr. Hani CHAABAN Rector of TISHREEN UNIVERSITY

Chairman of the editorial board:

Prof. Dr. Bassam HASAN Vice Rector of TISHREEN UNIVERSITY

Editor-in – chief:

Prof. Dr. Issam AL-DALI

Editorial Board	
Prof. Dr. Yaquob BITAR	
Prof. Dr. Hikmat ISSA	
Prof. Dr. Haitham FARHAT	
Prof. Dr. Ali ASAAD	
Prof. Dr. Ebrahim RAZOUK	
Secretary	Dr. Amir Drwish TFIHA

Managing Editor:

Prof. Dr. Hani CHAABAN Rector of TISHREEN UNIVERSITY

Chairman of the editorial board:

Prof. Dr. Bassam HASAN Vice Rector of TISHREEN UNIVERSITY

Editor-in – chief:

Prof. Dr. Issam AL-DALI

Editorial Board	
Prof. Dr. Ali ZIDAN	
Prof. Dr. Salim RAIE	
Prof. Dr. Sawsan SULEIMAN	
Prof. Dr. Nadeem HAMOUD	

Secretary	Dr. Amir Drwish TFIHA
------------------	------------------------------

Managing Editor:

Prof. Dr. Hani CHAABAN Rector of TISHREEN UNIVERSITY

Chairman of the editorial board:

Prof. Dr. Bassam HASAN Vice Rector of TISHREEN UNIVERSITY

Editor-in – chief:

Prof. Dr. Issam AL-DALI

Editorial Board	
Prof. Dr. Mohamad ALKHAYER	
Prof. Dr. Aktham QUNGERAWI	
Prof. Dr. Imad KHAIET	
Prof. Dr. fawaz HASAN	
Prof. Dr. Marouf ALKHAYER	
Prof. Dr. Hashem DAWOD	

Secretary	Dr. Amir Drwish TFIHA
------------------	------------------------------

Managing Editor:

Prof. Dr. Hani CHAABAN Rector of TISHREEN UNIVERSITY

Chairman of the editorial board:

Prof. Dr. Bassam HASAN Vice Rector of TISHREEN UNIVERSITY

Editor-in – chief:

Prof. Dr. Issam AL-DALI

Editorial Board
Prof. Dr. Adel AWAD
Prof. Dr. Ahmed Saqer AHMED
Prof. Dr. Izat HASSAN
Prof. Dr. Habib MAHMOUD
Prof. Dr. Ahmed Said QASSAB

Secretary	Dr. Amir Drwish Tfiha
------------------	------------------------------